

Винокуров Е.Ф., Винокурова Н.А.
Москва, ЦЭМИ РАН

**ОТ ХАРАКТЕРИСТИК ДВИЖЕНИЯ ТРУДОВЫХ РЕСУРСОВ
К УРОВНЮ БЕЗРАБОТИЦЫ И ЭКОНОМИЧЕСКОМУ
ПОТЕНЦИАЛУ СТРАНЫ:
ОПЫТ ЭКОНОМЕТРИЧЕСКИХ РАСЧЁТОВ**

На основе данных о движении трудовых ресурсов и фактическом уровне безработицы в Германии в 1991-2000 гг. и России в 2001-2008 гг. с использованием эконометрических методов определены средние за период значения естественной нормы безработицы (в ФРГ – 4,8%, в РФ – 5,2%). Для России на этой основе рассчитано значение потенциального валового внутреннего продукта (44 триллиона руб. в ценах 2008 г.).

Ключевые слова: уровень естественной безработицы, уровень безработицы, численность уволенных с работы, численность принятых на работу, валовой внутренний продукт, регрессия.

Vinokurov E.F., Vinokurova N.A.
Moscow, CEMI RAS

**FROM THE CHARACTERISTICS OF THE LABOR RESOURCES
MOVEMENT TO THE LEVEL OF UNEMPLOYMENT
AND THE ECONOMIC POTENTIAL OF THE COUNTRY:
THE EXPERIENCE OF ECONOMETRIC CALCULATIONS**

On the basis of data on the movement of labor resources and the actual level of unemployment in Germany for 1991-2000 years, and in Russia for 2001-2008 years, with the use of econometric methods we defined average for the respective periods the values of natural norms of unemployment (in the Federal Republic of Germany – 4,8%, in Russia – 5.2%). Also on this basis we calculated the value of potential gross domestic product for Russia (44 trillion roubles in 2008 prices).

Keywords: natural rate of unemployment, unemployment rate, number of engaged persons, number of discharged persons, gross domestic product, regression.